

putera dan pemerintah asing manakala bentuk utusan kedua pula menerusi usaha mendekati ketua-ketua kabilah dan puak Arab. Matlamat kebanyakan perutusan ini adalah untuk menyebarkan agama seperti yang dilihat daripada kandungan surat-surat Rasulullah SAW secara langsung atau tidak menyeru kepada Islam. Contohnya, ialah kandungan warkah Rasulullah SAW kepada semua pemimpin tempatan dan asing seperti Najashi di Habsyah, Herkulis yang memerintah empayar Bizantin, al-Harith b. Abi Shimr di Ghassan, al-Muqauqis di Mesir, Kiswa Parsi, Hurmuzan sebuah jajahan Parsi, Munzir b. Sawa di Bahrain, Jaifar dan 'Abdu di Uman serta beberapa orang raja Yaman, pada dasarnya menyeru mereka kepada Islam. Kandungan yang sama diutus kepada pemimpin tempatan seperti Haudah b. Ali di Yamamah, Zughatir, ketua paderi di Najran, ketua paderi *usquf* di Ailah, Maqna' dan wilayah utara yang lain, Musailamah dari Yamamah, Sumamah daripada Bani Hanifah dan beberapa orang raja di wilayah selatan. Lantas semua perutusan dan juga warkah seperti ini adalah pendakwah bukan sahaja menyeru kepada Islam secara lisan dan bertulis, malah memberikan gambaran yang baik dan penjelasan praktikal mengenai penjelasan tuntutan agama melalui amal perbuatan mereka.

Seperti yang diketahui, semua pemimpin yang memeluk

Islam, bersedia melaksanakan tanggungjawab sebagai pendakwah bagi kaum dan jiran mereka. Misalnya, Jursum b. Nashib daripada Khushain/ Quza'ah, Ubadah b. Ashyab daripada Bani 'Anz' b Wail, 'Amr b. Murrah dari Juhainah, berjaya mengajak kaum mereka memeluk Islam. Mereka semua dilantik oleh Rasulullah SAW. Pentadbir pusat dan gabenor yang dilantik juga diberi tanggungjawab yang sama untuk berdakwah mengenai rukun dan ajaran Islam kepada anggota masyarakat yang mereka pimpin. Mu'az b. Jabal sebagai ketua gabenor seluruh wilayah selatan, terpaksa bergerak dari satu tempat ke satu tempat, untuk berdakwah mengenai ajaran Islam kepada semua hambaNya. 'Amr b. Hazm diberi arahan jelas oleh Rasulullah SAW mengenai bidang tugasnya sebagai gabenor. Penekanan utama ialah soal menyebarkan agama Allah SWT kepada manusia keseluruhannya. Arahan yang sama diberikan kepada gabenor dan pentadbir lain, kerana penerimaan Islam sahajalah dapat menjamin kebahagiaan negara Islam.

Pendek kata, bukan pemimpin sahaja yang bertanggungjawab menyebarkan Islam tetapi setiap muslim bertindak sebagai *du'ah* atau pendakwah. Di samping itu, Rasulullah SAW sendiri tidak jemu-jemu mengutus rombongan dakwah hingga saat-saat akhir hayat Baginda. Keutamaan Baginda ialah memastikan agama Allah disebarkan kepada semua manusia.

## Kalam sufi siri 2: *Ilmu yang Bermamfaat*

Oleh: **Hisam Satari**

Pensyarah Kanan Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM Cawangan Negeri Sembilan



Berkata Imam al-Ghazali rahimahullah Taala dalam kitab *Bidayatul Hidayah*, Ilmu yang memberi manfaat itu ialah ilmu yang menambah perasaan takutmu kepada Allah SWT, menambah pula dalam hatimu perasaan kehinaan dirimu, menambahkan pengetahuanmu dalam beribadah kepada Allah SWT, mengurangkan kehendak duniamu, menambahkan keinginan akhiratmu, membukakan mata hatimu dari perkara yang membinasakan ibadahnya sehingga terpelihara dari kebinasaan itu dan terselamat dari tipu daya syaitan. Selanjutnya Imam al-Ghazali rahimahullah Taala menyatakan ilmu Tasawuf ini termasuk daripada ilmu yang memberi manfaat.

Di sebut dalam kitab *Minhajul 'Abidin* karangan Imam al-Ghazali rahimahullah Taala, kitab *Al-Arba'in fi Usuliddin* dan kitab *Mukhtasar Ihya 'Ulumiddin* bahawa ilmu tasawuf itu ialah ilmu yang memberi manfaat di dunia dan akhirat. Syeikh Abdul Wahab as-Sya'rani rahimahullah Taala dalam kitab *Al-Yawaqit wal Jawahir* yang menaqqalkan dari Imam al-Ghazali rahimahullah Taala, Sesiapa yang tiada baginya ilmu ini, nescaya di takuti atasnya *su'ul khatimah* iaitu mati dalam maksiat. Demikian juga yang dijelaskan oleh Syeikh Abu Hasan as-Syazili rahimahullah Taala, Barangsiapa yang tiada kemahiran dalam ilmu ini, nescaya mati dia padahal dia mengekali atas beberapa dosa yang besar padahal dia tiada mengetahui hal yang sedemikian itu.

Justeru bagi mereka yang ingin berjaya di dunia dan di akhirat, hendaklah mengisi umurnya dengan mendalami Ilmu Tasawuf. Sama ada yang berbentuk fardhu ain ataupun fardhu kifayah dengan mengamalkan segala pengetahuan serta

sentiasa mengulangkaji, kerana yang demikian itu akan melahirkan perasaan takut kepada Allah SWT. Sayyid Abdul Qadir al-Idrus rahimahullah Taala dalam kitabnya *Ad-Duruss al- Tsamin* menyatakan bahawa segala ilmu yang berbentuk fardhu ain itu terdiri daripada tiga perkara:

**Pertama : Ilmu Tauhid dan dinamakan Ilmu Usuluddin**

**Kedua : Ilmu Syarak dan dinamakan Ilmu Fekah**

**Ketiga : Ilmu batin (akhlak) dan dinamakan Ilmu Tasawuf**

Adapun kadar fardhu ain dalam mempelajari ilmu tauhid adalah sehingga dapat mengenal dan memahami keesaan pada zat Allah SWT, sifat-sifat Allah SWT dan af'al Allah SWT. Mengenal sifat yang *salbiyyah* dan sifatNya yang *tsubuttiyyah* dengan sekira-kira dapat mengesahkan imannya iaitu mengenal perkara sifat yang wajib bagi Allah SWT, sifat yang mustahil bagiNya dan sifat yang harus bagiNya. Juga mengenal segala rasul alaihimus-salam dan beriman dengan apa yang diperintahkan oleh mereka.

Adapun kadar fardhu ain dalam mempelajari ilmu syarak adalah dapat memahami segala fardhu bersuci, fardhu solat, fardhu puasa dan perkara-perkara yang membatalkannya, fardhu haji dan fardhu zakat dan segala yang membatalkannya.

Manakala kadar fardhu ain dalam mempelajari Ilmu Tasawuf ialah dapat mengetahui perkara yang menyelamatkan dirinya dari kerosakan sesuatu amalan dan menyelamatkan dirinya dari perkara yang membatalkan pahala ibadahnya seperti solat yang disertai dengan *riya'*, *ujub* dan *sum'ah*.